
Az MTA elnökének válaszai a WSJ kérdéseire 
 
 
Pálinkás elnök úr köszönettel fogadta a Magyar Nyelvstratégiai Intézet létrehozásáról 
szóló kormányrendeletről alkotott véleménye iránti érdeklődését. Elnök úr válaszai az 
Ön kérdéseire:    
 
 

• Vajon az MTA Nyelvtudományi Intézetnek nem hasonlóak a feladatai?  
 
A Magyar Tudományos Akadémia megalapítását 1825-ben Széchenyi István a magyar nyelv 
ápolására a tudomány szolgálatára kezdeményezte. A Magyar Tudományos Akadémia 
törvényben foglalt közfeladata a magyar nyelv fejlődésének, a tudomány magyar nyelven 
történő művelésének segítése, a magyar nyelv története, szókincse, nyelvtana kutatásának 
támogatása, a magyar tudományos szaknyelv művelése. Ezen törvényben foglalt 
közfeladatainak az intézmény részben az MTA Nyelvtudományi Intézetében folyó 
tevékenység útján tesz eleget. Az intézmény értékteremtő tudományos munkájának 
eredményeit a magyar nyelvet beszélő, magyar nyelven alkotó közösségek, szervezetek – 
bárhol a világon – felhasználhatják. Magyarország egyetlen széles kutatási tematikájú, 
alapvetően felfedező kutatásokat végző főhivatású kutatóintézet-hálózatának többi tagjához 
hasonlóan az MTA Nyelvtudományi Intézetének kutatásokban betöltött kiemelt szerepe és 
jelentősége nem jelenti azt, hogy egy-egy kutatási irány, vagy kutatási terület tekintetében 
kizárólagos jogosítványai lennének.  
 
Egy kormányhivatalként tevékenykedő intézet és egy főhivatású tudományos kutatóintézet 
nehezen állíthatók párhuzamba. A Nyelvstratégiai Intézetről szóló kormányrendeletből 
számomra az derül ki, hogy a 20 fős intézmény nem tudományos műhelyként tevékenykedik 
majd, hanem a Miniszterelnökség központi hivatalaként koordinálja a kormányzati 
megrendelésre készülő nyelvpolitikával és nyelvműveléssel foglalkozó döntés-előkészítő 
szakmai anyagok elkészítését. 
 

• Hogy látja Ön, szükség van-e egy ilyen intézetre, es miért igen, vagy miért nem?  
 
A mindenkori Kormány joga eldönteni, hogy a kormányzati döntések előkészítését milyen 
adminisztratív rendszerben kívánja elvégezni.   
 
 

• Szükség van-e az állam beavatkozására a nyelvészetbe ilyen direkt módon? 
Megszokott-e ez, más országokban is van-e erre példa?  

 
Az állam beavatkozására a nyelvészet tudományba természetesen semmi szükség, de nézetem 
szerint ilyen veszélytől Magyarországon már jó ideje nem kell tartani. Történelmi példák 
pedig azt is jól mutatják, hogy nincs is értelme.  
 


